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دل ه�ا همانن�د تن ه�ا خس�ته 

می ش�وند، ب�راى نش�اط آن ب�ه 

س�خنان ت�ازه حكيمان�ه روى 

بياوريد.

   محمد صادقي
ب�ه دنب�ال درخش�ش س�ريال ن�وروزي » ن�ون. خ« 
تهيه كنن�ده اي�ن س�ريال از س�اخت فص�ل دوم آن 
داد.  99 خب�ر  رمض�ان س�ال  م�اه  در  پخ�ش  ب�راي 
مهدي فرجي تهیه كننده سريال »نون. خ« درباره ساخت ادامه 
اين س��ريال، گفت: در حال حاضر با امیر وفايي نويسنده سريال 
براي نگارش فصل دوم قرارداد بسته ايم و او فعلًا به تنهايي سريال 
را مي نويسد. وي ادامه داد: قرار است اين س��ريال به كارگرداني 
آقاخاني براي رمضان س��ال آينده آماده ش��ود و در 25قس��مت 
تولید خواهد شد. فرجي درباره اينكه چرا س��ريال را براي نوروز 
نمي سازند، توضیح داد: شبكه يك نوروز 99 سريال »پايتخت« را 
خواهد داشت و سريال ما قرار است براي رمضان آماده شود كه در 

مرداد ماه پیش تولید كار را شروع مي كنیم. 
امیر وفايي، نويسنده اين سريال نیز درباره نگارش فیلمنامه فصل 
دوم سريال »نون. خ« بیان داش��ت: تقريباً كار را شروع كرده ايم. 
قصه را پیش مي بريم تا به مرحله نهايي برس��یم. به همراه آقاي 
سعید آقاخاني هر روز جلس��ه داريم و قصه را چكش كاري هايي 

مي كنیم تا به مرحله نگارش برسانیم. 
اين نويسنده درباره فضاي قصه فصل دوم »نون. خ« گفت: قصه 
اين س��ريال تغییر مي كند. آن قصه اي كه در فصل اول بود بسته 
شده است، اما با همان بازيگران در فضاي جديد يك قصه جديد 
را خواهیم داش��ت. وي همچنین اعلام كرد: هنوز نگارش سريال 
شروع نشده است و ما همچنان جلسات قصه را مي گذرانیم، چراكه 

قصه بايد به انسجامي برسد تا سراغ نگارش برويم. 

 سريال »نون. خ« مجموعه طنز نوروزي بود كه به كارگرداني سعید 
آقاخاني از شبكه اول س��یما پخش ش��د. اين مجموعه تلويزيوني 
با نگاهي متفاوت ب��ه اقوام ايراني و دور ش��دن از فضاي پايتخت، با 
استقبال خوب مخاطبان روبه رو شد. میزان استقبال از اين سريال به 
نحوي بود كه آن را با موفقیت سريال »پايتخت« مقايسه كرده و از 
»نون خ« به عنوان »پايتخت كرد زبان« نام مي برند. خلق كاراكتري 
به نام »نورالدين خانزاده« با بازي سعید آقاخاني كه نمايانگر فرهنگ 
و آداب مردم مناطق كردنشین بود، از جمله علل استقبال از سريال 
»نون. خ« است. استفاده صحیح از زبان هاي محلي و نقش آفريني 
اقوام ايراني باعث شد تا موفقیت سريال »نون. خ« جنبه ملي به خود 
بگیرد و نمايندگان كرد مجلس شوراي اسلامي به خاطر پخش اين 
س��ريال از صداوس��یما تقدير كنند. »نون. خ« طبق اعلام سازمان 
صداوسیما، پربیننده ترين سريال نوروزي س��ال 98 بود. سفارش 
ساخت فصل دوم اين سريال در همان ايام نوروز به تیم سازنده داده 

شده بود، اما زمان ساخت و پخش آن هنوز مشخص نشده بود.

توليد فصل جديدي از سريال موفق نوروز 98

» نون. خ« براي رمضان آينده به تلويزيون مي آيد

 نسخه ترميم شده »خانه خدا« 
در خانه سينما

كانون فيلم خانه سينما در برنامه خود كه امروز برگزار مي شود، 
نس�خه ترميم ش�ده فيلم »خانه خدا« را ب�ه نمايش خواهد 
گذاشت و در ادامه هم نشستي با حضور محمد تهامي نژاد، رضا 
درستكار و ناصر صفاريان )دبير كانون فيلم( برگزار خواهد شد. 
بنابر اعلام فیلم  خانه ملي ايران، نگاتیوي از »خانه خدا« موجود 
نیس��ت و ترمیم و تصحیح آن پس از بازبیني و بررسي كیفي دو 
نسخه پوزتیو )يكي با حاشیه صوتي اپتیك و ديگري مگنت( و يك 
نسخه اينترمديا انجام شده و نسخه آماده شده، كیفیت بسیار خوبي 
دارد. »خانه خدا« نمايشي  است از مراحل مختلف مراسم حج، از 
ورود زائران هر نژاد و كش��ور و در سنین مختلف تا انجام مناسك 
حج و بازگشت مسلمانان به كشورهاي شان. اين فیلم كه در سال 
1345تولید شده از معدود مستندهاي سینماي ايران است كه 
به نمايش عمومي درآمده. »خانه خدا« كه در آذرماه سال 45 در 
سینماهاي تهران، ش��یراز، تبريز، آبادان، مشهد و همدان اكران 
شد، به فروش خوبي دست پیدا كرد و حتي جمعیت زيادي از قشر 

مخالف سینما در آن سال ها را هم به سالن ها كشاند. 
حضور در اين برنامه براي همه آزاد و رايگان است و علاقه مندان 
مي توانند در روز نمايش، به خانه س��ینما، واقع در خیابان بهار، 

خیابان سمنان، شماره 29 مراجعه كنند. 
.............................................................................................................

براي نظارت و مقابله با آفت جشنواره زدگي
شوراي جشنواره ها در سازمان سينمايي 

تشكيل شد
طي احكامي از س�وي حس�ين انتظامي، اعضاي »ش�وراي 
جش�نواره ها«ي س�ازمان س�ينمايي منص�وب ش�دند. 
به گزارش »جوان« رئیس سازمان س��ینمايي علیرضا رضاداد، 
ابراهیم داروغه زاده، محمود اربابي، محسن حدادي، حسین رباني، 
مس��عود نجفي، جلیل اكبري صحت و مهرزاد دانش را به عنوان 
اعضاي اين شورا انتخاب كرد. سیدروح الله حسیني مديركل دفتر 
جشنواره ها و همكاري هاي بین الملل سازمان سینمايي رياست 
شوراي جشنواره ها را عهده دار اس��ت و بابك رضايي معاون اين 
دفتر به عنوان دبیر شورا مس��ئولیت دارد. در حكم اعضاي شورا 
آمده اس��ت: »نظر به ضرورت نظارت بر جشنواره هاي سینمايي 
كه توسط ساير دس��تگاه ها، نهادهاي صنفي، سمن ها يا بخش 
خصوصي برگزار مي شود و با توجه به سوابق و تجربیات جنابعالي، 

به عضويت »شوراي جشنواره ها« منصوب مي شويد. 
انتظ��ار دارد ب��ا همفك��ري و همكاري س��اير اعض��ا، ضوابط و 
ش��اخص هاي صدور مجوز و حمايت هاي اين ح��وزه تدوين و 
منتشر شود و در رسیدگي به درخواست ها، كیفیت مورد توجه 
قرار گیرد تا ضمن مقابله با آفت جش��نواره زدگ��ي، به اعتلاي 

سینماي ايران كمك كند.«
.............................................................................................................

آغاز پخش  سريال »گيله وا« 
س�ريال »گيل�ه وا« ب�ه كارگردان�ي اردلان عاش�وري از 
ش�نبه 18خ�رداد روي آنت�ن ش�بكه3 س�يما م�ي رود. 
میني سريالِ تاريخي »گیله وا«، در هفت قسمت و در شهرهاي 

كیاشهر، سیاهكل و تهران تصويربرداري شده است. 
»گیله وا« با موضوعي عاشقانه در تلاش است با نگاهي عاطفي، 
به زندگي مردم شمال ايران در بستر اتفاقات تاريخي سال 129۷ 
بپردازد و روايتگر س��بك زندگي و رواب��ط اجتماعي و عاطفي 
مردم ايران و نقش انگلستان در امور داخلي كشور در 100سال 
گذشته باش��د. از بازيگران اصلي اين میني س��ريال مي توان به 
حمیدرضاپگاه، س��تاره اسكندري، امیرحس��ین صديق، بهروز 
شعیبي، مهدي زمین پرداز، امیرحسین هاشمي، مهران رجبي 
و پريا مردانیان اش��اره كرد. میني سريال »گیله وا« جديدترين 
محصول سازمان هنري رسانه اي اوج از شنبه 18خرداد حوالي 

ساعت 21 روي آنتن شبكه3 سیما مي رود.

محمد  صادقي     دیده بان

رئيس مركز پويانمايي صبا مطرح كرد

كارآفريني رسانه ملي در حوزه پويانمايي چشمگير است

   مصطفي محمدي
افزايش ش�مار توليدات مركز پويانمايي صبا كه كاملًا سفارشي 
و برون س�پاري به بخش خصوصي اس�ت، باعث ايج�اد امنيت 
ش�غلي و رضاي�ت ش�ركت هاي توليدكنن�ده ش�ده اس�ت. 
محمدرحیم لیواني رئیس مركز پويانمايي صبا ضمن تاكید بر وظیفه 
همه دستگاه ها و سازمان های حاكمیتی در مسیر تحقق بخشی شعار 
سال پیرامون نقش و جايگاه مركز پويا نمايی صبا در اين مسیر گفت: 
آمار سال گذشته نشان مي دهد نزديك به 2هزار نفر در مجموعه هاي 
طرف قرارداد با مركز صبا مشغول كار بودند. با افزايش تولیدات اين 
مركز پیش بیني مي ش��ود امس��ال بتوانیم كارآفريني بیشتري هم 
داشته باشیم. كار انیمیشن و رايانه اصولاً فعالیتي است كه قشر جوان 
را شامل مي شود، لذا اين حوزه رسانه ملي با كمك به اشتغالزايي در 
بخش انیمیش��ن عملًا به جذب و به كارگیري جوانان متخصص در 
بخش پويانمايي كمك كرده است، به عبارتي رسانه ملي در اين بخش 

كارآفريني چشمگیري در حوزه پويانمايي ايجاد كرده است. 

رئیس مركز پويانمايي صبا با اشاره به اينكه حدود 9هزار دانشجو در 
مراكز آموزشي مختلف در حوزه هاي پويانمايي و رشته هاي مرتبط 
مانند گرافیك، تصويرسازي، متحرك سازي، كارگرداني و... مشغول 
تحصیل هستند، اظهار داشت: اين تعداد دانشجو مي تواند پشتوانه 
بس��یار خوبي به لحاظ تأمین نیروي انس��اني براي برنامه پنج ساله 
مركز باشد. اين حجم از تولید كه باعث ش��ده در شبانه روز نزديك 
شش ساعت از شبكه هاي مختلف سیما پخش شود به دست نیروي 
متخصص ايراني ساخته مي شود. از س��وي ديگر كارشناسان حوزه 
انیمیش��ن اذعان داشته اند كه در يك سال گذش��ته تولیدات مركز 
صبا از نظر كیفي افزايشي چشمگیر داشته و در سطح استاندار دهاي 
بین المللي تولید مي شود و به همین دلیل امروز شاهد فروش به ديگر 
كشور ها هستیم. همچنین جش��نواره تولیدات پويانمايي به همت 
معاونت استان هاي صدا و سیما به زودي در كرمانشاه برگزار مي شود. 
تعداد قابل توجهي از تولیدات مركز صبا در اين جشنواره حضور دارد و 

در جشنواره پارسال توجه داوران جشنواره را به خود جلب كرد. 
وي در رابطه با فعالیت هاي اين مركز در راستاي تحقق شعار سال با 
عنوان »رونق تولید« تأكید كرد: با توجه به شعار سال، دو سیاست 
اجرايي را در پیش گرفته ايم؛ يك��ي رونق تولید تمام محصولات و 
ديگري ساخت برنامه هايي ويژه موضوع رونق تولید كه در مرحله 
طرح و برنامه و سفارش و برون سپاري است. به جرئت مي گويم با 
توجه به تحريم ها و محدوديت ها و چالش هاي مالي، رونق بسیار 
خوبي را در يك سال گذشته در بخش انیمیش��ن شاهد بوده ايم 
و ب��ه زودي مخاطبان نتیجه آن را روي آنتن ش��بكه هاي س��یما 

خواهند ديد. 

     رسانه 

 برومند: بايد با توليد عروسك هاي جديد
به مقابله با شبيخون فرهنگي برويم

    سيدمرتضي ذاكر
م�ا در زمين�ه عروس�ك فعالي�ت گس�ترده و مفيدي 
نداش�ته ايم و مي گوييم كه چرا باربي دنياي كودكان ما 
را گرفت�ه؟! دليلش نبود جايگزين اس�ت همانند ديگر 
فعاليت هايمان. اگر احساس مي كنيم فرهنگ غربي ها 
در كش�ور ما رخنه ك�رده، بايد با توليد عروس�ك هاي 
جديد و ج�ذاب به مقابله با ش�بيخون فرهنگي برويم، 
ام�ا مي بيني�م كه هي�چ كاري ص�ورت نگرفته اس�ت. 
مرضیه برومند كارگردان آثار خاطره انگیزي مانند مدرسه 
موش ها، شهر موش ها، خونه مادربزرگه و الو الو من جوجوام 
در مورد تاثیر اسباب بازي ها و عروس��ك ها بر روند تربیتي 
نسل آينده كشورمان ضمن تأكید بر اين نكته كه عروسك ها 
بازيچه هايي هستند كه در پرورش ذهن و روح بچه ها نقش 
مهمي دارند، مي گوي��د: اين حوزه نیازمن��د فراهم كردن 
زيرساخت هايي اس��ت كه متولیان فرهنگ توجهي به آن 
ندارند. متأس��فانه ما در خیلي از كارهاي نمايشي به سمت 
كپي كاري رفته ايم! اين در حالي است كه ما طراحان بسیار 
خوبي داريم و اگر از كار اين طراحان و عروسك سازان حمايت 

كنیم نیاز به اين میزان از كپي كاري نیست. 
برومند درباره عروسك ها و شخصیت هاي قديمي مي گويد: 
چند وق��ت پیش يونیم��ا )اتحادي��ه جهاني نمايش��گران 
عروسكي( مس��ئله ساخت عروسك هاي س��نتي را مطرح 
كرد تا عروس��كي مانند »عمو نوروز« س��اخته شود، مثلًا 
ما عروس��ك عمو نوروز نداريم يعني عروسكي كه مناسب 
عرضه در زمان عید باشد و در خانه هاي مردم جاي بگیرد يا 
با ساخت انیمیشن و فیلم درباره آن، كودكان با عمو نوروز 
آشنا شوند. مردم حتي تصور درس��تي از چهره عمو نوروز 
ندارند و اكثراً قیافه آن را شبیه بابانوئل مي دانند. در حالي كه 
عمو نوروز در قصه هاي ما هیئت مشخصي دارد، قدش بلند 
و باريك است، ريش حنايي دارد، لباده پوشیده و شال سبز 
بر كمر بسته است، اصلاً چاق نیست، ولي ما چنین عروسكي 
به عنوان عمو نوروز در كش��ور نداريم يا اينكه مثلًا در مورد 
عروسك دختر و پسري با چهره ايراني كه در برگیرنده همه 
اقوام باشد و بتواند لباس هاي متنوع و متعدد داشته باشد و بر 
تن كند، اصلًا كار نشده است. بعد مي گويیم كه چرا كودكان 

ما باربي دوست دارند. 
كارگردان »شهر موش ها« درباره تولید انبوه عروسك هاي 
بومي و اشكالاتي كه به نمونه هاي كنوني وارد است، اظهار 
مي دارد: عروسك هاي بومي به گونه اي نیستند كه كودك 

با آنها حس دوس��تي پیدا 
كن��د و آن را در آغ��وش 
بگیرد، عروسك بايد شبیه 
خودش، مادرش، خاله اش 
و… باشد اما نیست. بايد 
روي اين عروس��ك ها كار 
شود وگرنه به همین شكل 
مطل��وب نیس��تند، البته 
لازم هم نیست با تولید انبوه عروس��ك ها آنها را به صورت 
سري دوزي درآوريم كه آسیب وارد شود. آن عروسك هاي 
بومي س��ر جاي خودشان هس��تند، اما ش��مايل اين نوع 
عروسك ها مي تواند به صورت انبوه درآيد تا مخاطبان عام 
هم به سمت اين عروسك ها بیايند. برومند مي افزايد: مثلًا 
من همیشه فكر مي كنم يك عروسك بايد فیزيك مناسب 
براي همه اقوام داشته باشد تا بتواند لباس هاي متعدد كردي، 
تركي، بلوچ، عرب و… داشته باشد و آن را بپوشد و لباس ها 
تغییر پیدا كنند، اين براي بچه ها بسیار جذاب خواهد بود. 

وي در رابطه با نحوه احراز شرايط افراد يا گروه هايي كه مايل 
به حركت در اين مسیر هستند، مي گويد: اين مسئولیت بايد 
به عهده گروه يا بخش هايي گذاشته شود كه ضمن داشتن 
مس��ئولیت س��اختاري و قانوني از نظر چارت تشكیلاتي و 
اتاق فك��ر متش��كل از گروه هاي مرتبطي همچ��ون طراح، 
جامعه شناس، روان شناس و… باش��ند. بايد زيرساخت ها 
را آماده كرد، اين ي��ك كار فرهنگي اس��ت و بايد به هر كار 
صحیح در حوزه فرهنگي كمك شود، زيرا اگر براي اين نوع 
پروژه ها، صرفاً به تولیدكننده حرفه اي اسباب بازي مراجعه 
ش��ود، او چنین س��رمايه گذاري هايي را براي فراهم كردن 
زيرس��اخت انجام نخواهد داد و مجدد به فك��ر وارد كردن 
اس��باب بازي چیني مي افتد. بايد كار دائمي كرد و ما خیلي 
روي اسباب بازي ها، اشیا و عروسك هاي بومي كار نكرده ايم. 
»برومند« درباره وضعیت فرهنگي كشور مي گويد: ما روز 
به روز وضعیت مان بدتر مي ش��ود و از لحاظ فرهنگي دچار 
سقوط ش��ديم و خیلي ارزش هايمان كمرنگ شده است و 
چیزهايي جايش را گرفته كه در واقع ضد ارزش هستند و 
اين نتیجه اشتباه كردن در مسیر فرهنگي و تولید كالاهاي 
فرهنگي نامناسب اس��ت. متأس��فانه متولیان فرهنگي ما 
آدم هاي ناوارد و نابلد هستند كه در اين حوزه هیچ تخصص 
و پیشینه اي ندارند و فقط دستورالعمل خشك حكومتي را 

اجرا مي كنند و لطمه مي زنند. 

    محمدصادق عابديني
شبكه2سيما براي ماه رمضان سريال »دلدار« 
را تدارك ديده كه از نظر زمان پخش نيز دومين 
سريالي اس�ت كه ش�ب ها روي آنتن مي رود. 
س�ريال »دلدار« برخ�لاف دو س�ريال ديگر 
تلويزيوني تناس�ب بيش�تري با ش�رايط روز 
جامعه دارد و مسائل قشر جوان در آن به شكل 
پررنگي ديده مي شود. دلدار دومين مجموعه 
تلويزيوني به كارگرداني برادران محمودي است 
كه از تلويزيون پخش مي شود. »نويد محمودي« 
كارگ�ردان مجموع�ه دل�دار در گفت وگ�و 
با »ج�وان« به موضوع س�اخت اين س�ريال و 
آثار مناس�بتي ماه رمض�ان پرداخته اس�ت. 
»دلدار« قص�ه اي اجتماع�ي دارد، در 
حالي كه براي ماه رمضان مي توانستيد 

موضوعي مناسبتي را انتخاب كنيد!
زندگي اجتماعي ما در اصل همان زندگي ديني 
ماست. ما در يك مملكت ديني زندگي مي كنیم. 
خیلي از اف��رادي ك��ه در اين مملك��ت زندگي 
مي كنند مقید به آداب ديني هس��تند و عده اي 
هم به آن لاقید ند، در هر دو صورت دين در زندگي 
ما نقش پررنگي دارد و ساخت سريال اجتماعي 
به نوعي ساخت س��ريال ديني اس��ت. ما از ابتدا 
نمي خواستیم س��ريال مناسبتي بسازيم اما نگاه 
ديني داريم و براي همین در ابتداي هر قس��مت 
س��ريال، به آيه اي از قرآن ارجاع داده مي ش��ود؛ 
آيه اي كه ما را به نكته اي توصیه مي كند، ما همان 

موضوع را در سريال نشان داده ايم. 
توجه خاصي به قش�ر ج�وان و طبقه 

متوسط داشته ايد، علت آن چيست؟
بخش بزرگي از جامعه ما را طبقه متوسط تشكیل 
مي دهد و ب��از هم بخش بزرگ��ي از جامعه جوان 
هستند، بنابراين تصمیم گرفتیم كه موضوعات و 
مس��ائل جوانان را در اولويت قرار دهیم و به ديگر 
موضوعات مثل خانواده و احترام به بزرگ ترها هم 

از زاويه ديد جوانان پرداخته شود. 
در سريال »سايه بان« كه اولين سريال 
تلويزيوني تان بود نيز مشكلات جوانان 

را مطرح كرده بوديد!
ش��ما هم وقتي به اطرافتان نگاه كنی��د حتماً در 
اطرافتان برادر، پسرعمو، پسرخاله يا پسرعمه اي 
داريد كه دغدغه شغل و درآمد دارد. منظورم دغدغه 
معیشت صرف نیست بلكه دغدغه تلاش براي اينكه 
زندگي بهتري بسازد. ما در »دلدار« نشان داده ايم 

كه يك جوان مثل آرش ممكن است اشتباه كند و 
حتي مرتكب قتل شود، اما از آن سو تلاش مي كند 
و با آن تلاش شغلي ايجاد مي كند كه مي تواند چند 

نفر مثل خودش را به سرشغل و كار ببرد. 
به موضوع كارآفريني و اس�تارت آپ 
در »دلدار« به شكل پررنگي پرداخته 
ش�ده، ب�ا توج�ه ب�ه اينك�ه موضوع 
اس�تارت آپ ها مورد حمايت دولت و 
وزارت ارتباطات است، آيا اشاره به اين 

موضوع بر اساس سفارش بوده است؟
خیر، كاملًا بر اساس علاقه ش��خصي بوده است. 
آنچه در دلدار اتفاق افتاده اين است كه حتي يك 
نخبه علمي دانشگاهي هم ممكن است در زندگي 
با مشكلاتي روبه رو شود كه مجبور شود دانشگاه 
را رها كند، اما اين به معناي اين نیست كه دانش و 
علم را دور بريزد و مي تواند با دانش و آگاهي خود 
تلاش كند تا آينده را بسازد. چیزي كه در اين راه 
به ذهنمان رس��ید اين بود كه آرش بايد به دنبال 
يك كار نو باشد و از آنجا كه اپلیكیشن ها موضوع 
نويي بودند، طراحي و اجراي يك اپیلیكیشن را در 
نظر گرفتیم. به هر حال ما در دنیاي مدرني زندگي 
مي كنیم كه حتي مي شود از طريق آپ ها نان خريد 

و ديگر به نانوايي نرفت. 
پرداختن به رابطه بين دختر و پسر، در 
اين س�ريال از جمله مواردي است كه 
بعضاً به آن نقد وارد شده است، به اين 

نكته تا چه حد توجه داشته ايد؟
 يك مسئله مهم در مواجهه با جامعه وجود دارد و آن 
اين است كه ما يك جامعه داريم كه آرزوي ماست 
و يك جامعه داريم كه در آن زندگي مي كنیم. آنچه 
در جامعه اي كه ما در آن زندگي مي كنیم مي گذرد، 
با آنچه در جامعه اي كه آرزوي ماست متفاوت است. 
يكي از آن مسائل رابطه دختر و پسر است. ما رابطه 
»سامان« و »شادي« را چارچوب تعريف كرده ايم، 
در حالي كه در جامعه رابطه دختر و پسر بسیاري 

از اين مرز ها را رد كرده اس��ت اما ما نمي خواستیم 
چارچوب هاي رابطه را از بین ببريم. براي همین از 
همان ابتداي رابطه شادي با مادرش درباره سامان 
حرف مي زند و مادرش مي خواهد براي گفت وگوي 
رس��مي به خانه ش��ان بیايد. اگر ه��م در جايي بر 
حرف هاي عاشقانه سامان پافشاري كرده ايم براي 
نشان دادن وجهه منفي س��امان و تلاش وي براي 

انتقام به دست آوردن مبلغ مناقصه است. 
امسال هر سه سريال تلويزيوني فضاي 
درام تلخي را دارند، آيا نمي شد با يك 

سريال كمدي فضا را تلطيف كرد؟
اگر در سفره ماه رمضاني تلويزيوني يك كار طنز 
هم بود قطعاً خوب بود. بالاخره تلويزيون مسائلي 
از جمله بودجه و شرايط تولید سريال را هم دارد. 
مي دانیم كه چن��د كار تلويزيوني طن��ز در حال 
س��اخت اس��ت اما اينكه براي ماه رمضان آماده 
مي شد مسئله ديگري اس��ت ولي از ابتدا قرار بود 
دلدار براي پخش در ماه رمضان آماده ش��ود و از 
قسمت 26 به بعد هم ماجراي داستان سريال وارد 

ماه رمضان و عید فطر مي شود. 
آيا اصلًا لازم است سريال ماه رمضاني 
به ماه رمض�ان بپردازد ي�ا همان روح 
حاك�م ب�ر آن و پرداختن به مس�ائل 

اخلاقي كفايت مي كند؟
من با سابقه 22س��اله كار در تلويزيون و ساخت 
13تله فیلم مي گويم لازم نیست كه حتماً در ماه 
رمضان، سريالي پخش ش��ود كه موضوع رمضان 
را داش��ته باش��د. تلويزيون در ماه رمضان هر روز 
برنامه هاي ويژه ماه رمضان پخش مي كند، بنابراين 
لزومي ندارد كه سريال هم يادآور ماه رمضان باشد، 
مانند آن اس��ت كه بعضي ها مي گويند بايد در هر 
قسمت سريال سكانس نماز خواندن داشته باشیم 
ولي م��ن مي گويم فقط يك بار نش��ان دادن نماز 
خواندن يك جوان و س��ر س��جاده بودنش خیلي 

قشنگ تر از 50 بار نشان دادن است. 
يك سريال موفق مناسبتي چه الزاماتي 

را بايد رعايت كند؟
فكر مي كنم ما نیاز به سريال هايي داريم كه بیشتر 
به زندگي م��ردم و واقعیت ه��اي جامعه نزديك 
شود، نه اينكه بیننده چیزي را در تلويزيون ببیند 
كه انگار از يك جامعه ديگر بريده ش��ده اس��ت. 
چرا مردم بیشتر سريال هاي نوروز و ماه رمضان 
را تماش��ا مي كنند؟ چون دقیقاً در زماني پخش 
مي ش��ود كه مردم دور هم هس��تند؛ يا در نوروز 
به عید ديدن��ي رفته اند يا اينك��ه در ماه رمضان 
پاي س��فره افطار هس��تند. اين دورهمي مردم 
است كه باعث مي شود س��ريال هاي تلويزيوني 
ديده ش��وند. كاش ش��رايطي به وجود بیايد كه 
مردم بیشتر دور هم جمع شوند تا بیشتر سريال 
ببینند يا اينكه سريال هايي بسازيم كه كمك كند 
مردم دور هم جمع ش��وند. بزرگ ترين موفقیت 
تلويزيون اين است كه سريال هايش را مردم نگاه 
كنند. بايد توجه داشت در شرايطي كه ماهواره، 
موبايل و شبكه هاي اجتماعي رقیب جدي براي 
تلويزيون هستند و با وارد كردن چند عدد مي توان 
ش��بكه اي را در امريكا يا اس��ترالیا نگاه كرد كه 
هیچ كدام از المان هاي اخلاق��ي تلويزيون ما را 
رعايت نمي كنند، آم��ار 55درصدي بیننده هاي 

سريال هاي ماه رمضان يك موفقیت است. 

كارگردان سريال »دلدار« در گفت وگو با »جوان«:

 سريالي موفق است
كه مردم دورهمي تماشايش كنند

نياز ب��ه س��ريال هايي داريم كه 
بيش��تر به واقعيت هاي جامعه 
نزديك ش��ود، نه اينك��ه بيننده 
چي��زي را ببين��د ك��ه ان��گار از 
ي��ك جامع��ه ديگر بريده ش��ده

وزير ارشاد:
رسانه ها در تقويت سرمايه اجتماعي 

فعال باشند
س�يدعباس صالحي وزير ارش�اد با تأكيد بر مس�ئوليت ملي رس�انه ها، 
خواس�تار تقوي�ت س�رمايه هاي اجتماع�ي توس�ط رس�انه ها ش�د. 
صالحي در بازديد از »ايرنا« گفت: رسانه مانند ديگر نهادهاي اجتماعي در زمینه 
بحران هاي طبیعي مانند سیل و زلزله و بحران هاي اجتماعي چون حاشیه نشیني و 
اعتیاد وظیفه دارد و بايد حل يا كاهش آنها را پیگیري كند. صالحي با اشاره به بروز 
بحران هاي مختلف در جوامع اظهار داشت: اين بحران ها گاه به امنیت ملي خدشه 
وارد مي كند كه از اهمیت زيادي برخوردار است و مي تواند هشدارهايي براي اتفاقات 

تلخ باشد، در اينجا رسانه جزو نهادهاي خط مقدم است و بايد نقش ايفا كند. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي با اشاره به تحريم هاي تحمیلي گفت: بحران امنیت 
ملي در ش��رايط فعلي از زواياي مختلف و نه تنها محدود به نظام سیاسي بلكه 
تمامیت ارضي و يكپارچگي ايران را نش��ان مي دهد. جنگ تحمیلي اقتصادي 
فعلي شبیه جنگ تحمیلي عراق علیه ايران در سال 
1359 و در ش��رايط مظلومیت همه جانبه مردم 
ايران، از بهمن 96 و با هدف زمینگیر كردن ايران 
آغاز شده است. وي با اشاره به اقدامات امريكا در 
كاستن از درآمدهاي ايران، جلوگیري از مبادلات 
بانكي، بیمه و كش��تیراني و ممانعت از تولیدات 
داخلي تصريح كرد: توقع سناريوسازان اين بود كه 
ايران در ماه هاي نخست زمینگیر شود اما اين 

توقع محقق نشد.


